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SETMANARI D ' I N T E R E S S O S L O C A L S 

P R E U S 
Un mes. . . . . 50 cèntims. 
Número solt. . . . 10 » 

REDACCIÓ 1 ADMINISTRACIÓ 

Carrer de Santa Madrona, 21 

Dels treballs publicats en son respon
sables els seus autors. 

No es retornen els originals. 

NOVES I COMENTARIS 
Amb motiu de l'aglomerament 

d'informació local, ens hem vist 
obligats a encaixar en aquest nom
bre un full més de dugués pàgines, 
a l'objecte de donar sortida a les 
noves que de no publicar-les avui 
haurien ja perdut l'oportunitat, i 
havent de deixar per altre ocasió 
original que tenim en cartera i que 
se'ns ha fet avui impossible donar-
li publicitat. 

* * * 
Com poden veure nostres llegi

dors, comencem avui per publicar 
la ressenya de la sessió de l'Ajun
tament, ja que és una informació 
bastant interessant per a molts v i -
lanovins que deuen saber noves de 
la vila que resten incògnites. Com 
també serà d'interès per altres de 
nostres llegidors la secció de noves 
religioses. Esperem que serà ben 
rebuda aquesta innovació. 

* * * 
E l dimecres d'aquesta setmana 

va reunir-se la Junta de l'Hospital 
per a tractar de l'arrendament dels 
jardins i teatre Apolo quin contrac
te amb l'actual arrendatari fineix 
dins pocs dies. 

* * * 
Els germans Salvador i Josep 

Oliveras han traslladat l'antiga i 
acreditada «Fonda del Carril» a la 
plaça de la Cortstitució, núm. 12, 
amb el nom de «Ideal Hotel». 

És una fonda montada amb tot 
el confort necessari per a hostat
jar-hi bon nombre de forasters, ja 
que és, una casa de les més espaio
ses de Vilanova i arreglada actual
ment a l'altura dels millors hotels 
de la capital. 

Celebrem aquesta important mi
llora ja que diu molt en bé del pro
grés de nostra vila, i al propi temps 
felicitem als germans Oliveras pel 
gust que han tingut en l'adquisició 
d'aquesta casa, desitjant-los-hi tota-
mena de prosperitats en el nou 
«Ideal Hotel». 
, « * * 

El «Foment de Ribes Roges» pre
sentà al Govern Civil una instància 
interessant-li que obligués a l'Ajun
tament d'aquesta vila fes complir 
lo disposat de resultes del recurs 
interposat per D.a Marcelina Ja-
cas contra l'acord de l'Ajuntament 
que autoritza a les germanes Ri
bas, concessionàries de la casa de 
banys, poguer utilitzar un t roç de 
passeig per a dit objecte, cosa que 
nò podien fer, sinó que havien de 
enderrocar l'actual barraca i cons
truir-la més separada del passeig 
marítim de Ribes Roges. 

Respecte al particular hem de 
dir que és el parer unànim dels vi-
lanovins de que desapareixi aquella 
barraca de banys que no és més 
que un escarni a l'ornat públic i és 
la riota no sols dels vilanovins sinó 
de quants forasters venen a visitar-
nos, pel gust poc artístic i per la 
mala disposició de l'edifici, i ade-
més que en la forma en que està 
construit constituiex un cau de bru
tícia. 

Cal que l'Ajuntament se'n pre
ocupi amb serietat. 

* • * 
El passat dijous varen viaticar a 

nostre bon amic el Rvnt. D. Cris
tòfol Roig, zelós capellà de l'Hos
pital d'aquesta vila. 

No cal dir que al viaticar-lo és 
que va agravar-se en la seva ma
laltia, i per aquest motiu fem vots 
per a que siga un fet ben prompte 
el seu restabliment, 
u -. [A'iuyyoiíi) colóiú .eslfí ,oofj 

Demà podran visitar-se, com de 
costum, el Sant Hospital i Patronat 
de Pobres; i la Casa d'Empar i Sala 
d'Asil no podrà ésser visitada pel 
públic fins el prop-vinent diumenge 
dia 4 de Maig. 

* * * 
El dia de Pasqua va celebrar-se 

l'anunciat concert a l'Orfeó Vi la-
noví, primer de la sèrie que pensa 
donar aquella entitat choral, a cà
rrec del primer solista de l'Orfeó 
Català D. Emili Vendrell, del ba
ríton D. Emili Bernadó i de la sec
ció de senyoretes, baix la direcció 
de l'intel·ligent mestre D . Manuel 
Borgufíó. 

El saló d'actes estaba ple de dis
tingida concorrència que escoltà 
amb religiós silenci tan belles can
çons. 

Els cantants foren aplaudits en-
tusiàsticament, havent tingut que 
repetir-se Quan Jo Ja seré mort, 
del Sr. Borgufíó i la sardana A sol 
batent, del mestre Morera. 

No cal dir que'ns associem a l'èxit 
obtingut en aquest primer concert 
que serà un preludi per als concerts 
successius de que donarem compte 
periòdicament. Per ara sols hem 
de dir que el Sr. Borgufíó comença 
assolir els propòsits que s'havia 
imaginat i l i donen resultat els tre
balls que ve esmerçant en aquell 
Orfeó que vol que siga un dels més 
importants de Catalunya, cosa que 
lograrà si els elements d'aquesta 
vila, aimants de la cultura artísti
ca que glorifica l'Orfeó, l i presten 
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el seu apoi moral i posen sa bona 
voluntat en la part material. 

Un aplauso als cantaires i una 
enhorabona efusiva al mestre Bor-
gtfló. 

Demà, per quarta vegada s'efec
tuarà la carrera «Pefía-Rhin» que 
cada any ve despertant major iií-
terés entre els element's esportius 
d'aquesta vila i de Barcelona, sobre 
tot en els Centres més importants 
d'esport, els uns per pendre-hi part 
i altres, en bon nombre, per a pre
senciar-la. 

El circuit és Sitges-Sant Pere de 
Ribas - Canyelles - Vilanova, essent 
la sortida i arribada al Vinyet, el 
qual se farà baix el Reglament del 
Reial Moto-Club de Catalunya. 

Des de les vuit del matí se dona
rà sortida a motos i side-cars de 
les diferents categories: en primer 
lloc, als motos que cubiquin fins a 
300 centímetres cúbicS; a les 8'10, 
motos fins a 350; a les 8'14, side-
cars fins a 550; a les 8'16, motos 
fins a 560; a les 8'22, side-cars fins 
a 750; a les 8'24, motos fins a 1.000; 
a les 8'30, side-cars fins a l-.OOO. 

Els motos hauran de donar qua
tre voltes al circuit (112 kilòmetres) 
en el temps màxim de tres hores i 
mitja, i els side-cars solament tres 
dins del -mateix temps o sien 84 
kilòmetres. 

SegOns notícies que tenim, s'es
pera que demà hi acudirà a pre
senciar les esmeniades carreres 
nombrós públic d'aquí i de fora. 

* * * 
El passat dissabte sortiren les 

Caramelles de la Grècia Groga 
per a cantar a algunes cases de 
aquesta vila, portant al seu entorn 
ufia nombrosa concorrència per a 
escoltar els típics cants d'aquella 
secció choral humorística, la qual 
escampà durant la vetlla, que fou 
agradable i rublerta de placidesa, 
l'alegria per nostre veïnat. 

Trencant l'antiga costum, el chor 
de la societat L'Unió Vilanovesa 
sortí el diumenge al matí per a can
tar unes cançons que varen agra
dar al públic. Tan les unes com les 
altres varen ésser unes Caramelles 
que demostraren la valor art íst ica 
que atressoren a les dugués socie
tats chorals. 

Entre les cases escollides pel 
chor de L'Unió Vilanovesa per a 

fer-hi ses cantades, fou la Casa 
d'Empar, on foren ben rebuts per 
la Junta i Germanes de la Caritat 
que testimoniaren al senyor pre
sident i individus d'aquella entitat 
les més reconegudes mercès per 
haver deleitat als asilats de la Casa 
amb boniques cançons, sobressur-
tint entre elles la titolada L'amor 
és 7nórt, que sigué molt aplaudida. 

• « * 
El passat diumenge en el tren de 

les onze, tal com havíem anunciat, 
arribaren a aquesta vila uns trenta 
cinc socis del Centre Excursionista 
de Terrassa, acompanyats del seu 
president el diputat provincial don 
Domingo Palet i Barba. 

Els anaren a rebre- D. Pau .Ale
gre Batet, diputat provincial, don 
Francisco Sufié, com a president 
de l'Ateneu, D. Benet Carbó, pre
sident de la Secció excursionista 
de l'Ateneu, una comissió de l'A
tracció de Forasters i altres perso
nalitats les quals acompanyaren 
•als excursionistes a la Biblioteca-
Museu Balaguer i a l'Escola Indus
trial . 

Dinaren al Restaurant de l'Esta
ció de quin serviment ne quedaren 
ben satisfets. Després de dinar pas
saren a visitar la societat Foment 
del Treball on foren obsequiats per 
l 'Atracció de Forasters amb un 
cafè, traslladant-se seguidament al 
Castell de la Geltrú quina obra de 
reconstrucció van elogiar prenent-
ne algunes fotografies, església de 
la Geltrú, Orfeó Vilanoví, església 
de Sant Anton Abat, Ateneu, fà
brica Alegre, Ferrer i C.a, i a la 
platja els xalets de Ribes Roges i 
obres del port, admirant lo pinto
resc d'aquells entorns. 

Els visitants no cal dir que que
daren ben satisfets de l 'excursió i 
de les atencions que els hi prodi
garen els vilanovins que van acom-
panyar-los, i sobre tot per haver 
passat tot el dia admirant les obres 
culturals i artístiques que enclou 
nostra vila que son dignes d'ésser 
visitades pels turistes. 

Les senyores i senyoretes excur
sionistes varen ésser obsequiades 
amb pomells de flors, que accepta
ren amb gust com a record de tan 
agradívola excursió. 

Sortiren a les set del vespre vers 
a Sitges on hi passaren la nit pera 
seguir a l'endemà la vila i a l'ob-
jecte de visitar el «Cau Ferrat» i 
«Maricel», que fou inútil, puix es

tava tancat i no hi hagué manera 
d'obtenir el permís que exigeixen 
pera visitar aquells artístics edi
ficis. 

El dimarts d'aquesta setmana ens 
visitaren també els alumnes dél 
Col·legi de Sant Joan Berchmans, 
de Tarragona, acompanyats del seu 
director D. Anton Fuster i Pomar, 
els quals visitaren els principals 
edificis dc nostra vila, com son la 
Biblioteca-Museu Balaguer, el Cas
tell de la Geltrú, els temples parro
quials, Col·legi de PP. Escolapis, 
Escola Industriar i recorregueren 
els principals passeigs i la platja. 

É s una nota, més afalagadora 
per nosaltres, el que els fos agra
dable la seva visita an aquesta vila 
i ho demostren les paraules d'elogi 
que ens dedicaren. 

M U N I C I P A L S 

Sessió de l'Ajuntament del dia 24. 
Baix la presidència del primer 

tinent d'Alcalde D. Joan Ferrer i 
Puig es comença la sessió a dos 
quarts de deu, i el Sr. Orriols, ofi
cial major d'aquest Ajuntament, 
qui actuava de Secretari, llegeix 
l'acta de la sessió anterior. 

Després de llegida aquesta, el 
Sr. Huguet demana que consti en 
ella la seva protesta i que no està 
conforme amb la seva aprovació, 
demanant que hi consti que s'exi
meix de tota responsabilitat per no 
haver-se pagat el contingent t r i 
mestral a l'Estat, contestant-li el 
Sr. Alcalde que si es refereix a lo 
del repart, ja fa temps que s'està 
treballant per a que es porti a 
terme. 

El Sr. Albet diu que la minoria 
republicana protesta de l'acta i de 
la celebració de l'anterior sessió 
perquè no la creu vàlida, tota ve
gada que hi ha una llei que no per
met que se celebri sessió si son un 
nombre reduït de senyors regidors 
i demana que es llegeixi la llei, 
de quin any no recorda, i no es
sent possible en aquells moments 
regirar Reials Decrets i Reials Or
dres referents al particular, puix 
seria un treball interminable, se l i 
llegeix un article de la llei munici
pal que diu que pot celebrar-se 
sessió de segona convocatòria i 
amb el nombre de regidors que hi 
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assisteixin, s\ga el que es vullga, 
poguent pendre l'acord que siga 
convenient. 

El Sr. Puig i Font, qui fou el que 
va presidir l'anterior sessió objecte 
d'aquesta controvèrsia, diu que va 
presidir-la perquè aixís cregué que 
podia fer-ho, ja que l i permetia 
l'article que s'acava de llegir i per 
altre part va convenir que es ce
lebrés aviat i s'enllestissin els as
sumptes puix la solemnitat del dia 
lo cridava a altre lloc. 

Continúa la discussió sobre si la 
sessió va començar-se massa aviat, 
si va anar-se massa precipitada
ment, si es va aixecar massa de-
pressa, si s'havia de celebrar o no, 
si va haver-hi temps de tractar tots 
els assumptes o no, i si va durar 
dos minuts o va durar-ne quatre; 
discussió que fou tinguda entre 
els regidors senyors Xicola, Soler 
Bertot (Pere), Montaner i Huguet, 
i veient que no s'anava a cap solu
ció ni era d'importància lo que es 
tractava, l'Alcalde pl-egunta si s'a
prova l'acta o no, i passat a vota
ció hi ha 7 vots a favor i 7 en con
tra. 

Pregunta l'Alcalde si s'aprova 
l'urgència, demanant el Sr. Albet 
que no s'aprovi, i passat a votació 
queden també empatats amb el vot 
del Sr. Alcalde que és a favor de 
l 'urgència. 

Es procedeix, doncs, a l'aprova
ció de l'acta anterior per 7 a 7 vots 
i el vot de l'Alcalde que decideix 
la votació aprovant l'acta. 

* * 
Es dona compte de l'estat de Cai

xa durant el primer trimestre de 
l'any actual. 

Entre els comptes de que es dona 
coneixement, que venen deguda
ment informats per la Comissió res
pectiva, n'hi ha un del Conserge, 
de llimpiesa de la Casa, referent al 
qual el Sr. Alcalde diu que donà 
ordre de que es pagués, tota vega
da que es tractava de poca quan
titat bestreta ja pel mateix Con
serge. 

A pesar de que s'aprova aquest 
compte, els senyors Soler (Pere) i 
Huguet no poden menys que fer 
constar que estan disconformes en 
que's paguin comptes no aprovats 
encara per l'Ajuntament. Se'n apro
ven també d'altres de diferents in
dustrials. 

Se llegeixen vàries instàncies de
gudament informades, demanant 

permisos per a instaliacions.d'elec-
tricitat, aigua, obres i reparacions, 
les quals queden aprovades, 

dors, quedant aquesta proposició 
aprovada. 

* 
* * * * 

Se llegeix una instància del se
nyor Rector de la Geltrú, dema
nant a l'Ajuntament que, donades 
les seves proves de patriotisme 
sempre que's tracta d'homenatjar 
als vilanovins iliustres i havcnt-se 
commemorat el segon centenari 
del naixement del bisbe Armanyà 
amb una làpida en les fonts bap-
tismals d'aquella església, demana 
que l'Ajuntament tinga a bé con
tribuir amb els gastos que reporta 
la làpida esmentada amb la quan
titat de 250 pessetes. 

La Comissió respectiva informa 
favorablement i demana a l'Ajun
tament que acordi subvencionar 
dit homenatge amb la quantitat 
de 100 pessetes. 

El Sr. Castafleda demana que, 
en vista dels gastos de sobrepuig 
que hi ha hagut amb motiu d'aquest 
homenatge de que's parla, s'aug
menti aquesta subvenció fins a 125 
pessetes. 

El Sr. Albet al fer ús de la pa
raula diu que considerava que la 
parròquia de la Geltrú ja tenia 
fondos suficients per a pagar tots 
els gastos, ademés que també pre
sumia que en aquella parròquia hi 
havia persones que hi podien con
tribuir de sobres als gastos esmen
tats i per això estranya aquesta 
demanda del senyor Rector de la 
Geltrú. 

El Sr. Alba diu que està confor
me en que's vot i la quantitat de 
100 ptes., i aixís creu que l'Ajun
tament ja fa lo que deu, tractant-se 
d'un fill d'aquesta vila. 

El Sr. Soler (Pau) manifesta que 
la Comissió va creure que l'Ajun
tament venia obligat a contribuir-
hi, donat a qua el bisbe Armanyà 
és fill de Vilanova i tractant-se 
d'un vilanoví no ens hem d'abstenir 
d'homenatjar-lo. 

A l'últim el Sr. Albet diu que ja 
està conforme amb la subvenció de 
les 100 pessetes. Queda acceptada 
i aprovada aquesta proposició. 

* * * 
El regidor Sr. Montaner diu que 

segons ha llegit en la premsa, ja 
tenim els presupostos aprovats, 
contestant-li el Sr. Alcalde afirma
tivament; i essent doncs aixís, pro
posa dit senyor que se'n entregui 
una còpia íntegra als senyors regi-

El Sr. Soler (Pere) fa avinent al 
Consistori que està pròxim a cele
brar-se a Barcelona el primer Con
grés de Turisme de Catalunya, i 
sap que son vàries les entitats que 
volen ajudaran aquesta obra. Vila
nova entra de ple en les seccions 
de que parla la circular que ha 
vingut a les meves mans. 

Per aquestes raons i moltes més 
que podria aduir, me crec en el 
dever de manifestar que seria con
venient que l'Ajuntament prengués 
part en aquest Congrés i estudiés 
les maneres d'intervcnir-hi a fi de 
donar a conèixer lo que és Vilano
va en quan a indústries, edificis, 
escoles, centres culturals, bibliote
ques i demés. 

La Corporació acorda que passi 
a la Comissió de Governació per al 
seu estudi. 

Sobre aquest mateix assumpte , 
demana la paraula el Sr. Grau. 
Acull la idea llençada pel Sr. Soler, 
i exposa un altre opinió seva refe
rent a la preponderància que po
den adquirir moltes poblacions de 
l'importància de la nostra, donant-
les a conèixer en aquest primer 
Congrés de turisme. Hauriem de 
preocupar-nos de l'engrandiment 
de la vida industrial, i majorment 
avui que disposem d'una vida co
mercial i agrícola i comptem ja 
amb l'inici d'un port que'ns dona 
vida. 

Me refereixo, diu el Sr. Grau, a 
que vinguin aquí noves indústries, 
per a l'obienció de lo qual és ara 
el temps apropòsit, i els medis per a 
conseguir hopodriem trobar-los en 
els mateixos propietaris els quals 
podrien catalogar els terrenys i 
donar-ne coneixement a tots els 
consulats, segurs de que aquest 
procediment donaria resultat i alla-
vors els estrangers ens coneixerien 
i implantarien aquí algunes indús
tries que ens farien grans. 

El Sr. Albet ha escoltat amb gust 
lo que aca\ a de manifestar el se
nyor Grau i creu que es tindria 
d'acceptar la seva proposició. 

El Sr. Montaner proposa que es 
nombri una comissió de tres o qua
tre individus que s'encarreguin de 
l'assumpte, i el senyor Soler (Pere) 
proposa el nombrament d'una Co
missió mixta, acordant en definiti
va, a proposta de l'Alcalde, que 
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aquest assumpte passi a la Comis
sió de Governació. 

* 
* * El Sr. Alba pregunta si un in

forme de l'Escorxador sedueix els 
seuS tràmits, i que en la sessió se
güent se'n dongui compte. 

HI Sr. Montaner es queixa de que 
els carrers de la vila estan en pès
sim estat i demana que la Comissió 
de Foment se'n preocupi. 

El Sr. Alcalde li contesta que la 
brigada municipal estíi treballant 
en les obres de la nova presó i part 
d'ella en altres obres de la vila: 
estranya el senyor Montaner que 
el Municipi s'hagi d'encarregar de 
l'arreglo d'aquesta obra quan és 
d'incumbència del partit i no és ex
clusiu de nostre Municipi. A pesar 
de les raons de l'Alcalde, el regi
dor esmentat no es vol convencé, 
donant-se per resolta aquesta qües
tió que no és de tanta importància 
com suposa el Sr. Montaner; ara, 
respecte a lo dels carrers, té mol-
tíssima raó. 

* 
* * El Sr. Castafieda proposa a l'A

juntament que amb motiu del des-
prèndiment de l'arquitecte senyor 
Font i Gumà per a la restauració 
del Castell de la Geltrú, nostra vila 
deu restar-li agraïda i hauria de 
recompensar-li donant el nom de 
P l a ç a de l'arquitecte Font i Gumà 
a la que s'ha format al costat del 
Castell. 

Respecte a lo qual el Sr. Soler 
(Pere) fa avinent que hi ha una ins
tà ncia de l'Ateneu demanant que 
es faci a dit senyor arquitecte un 
homenatge, cosa que desconeixia 
el Sr. Castafieda. 

A l Sr. Alcalde l i sembla bé que 
una Comissió estudii la forma en 
que podria portar-se a terme. 

El Sr. Huguet demana la parau
la per una pila de coses de molt 
poca importància, però a ell l i sem
bla que en tenen i té ganes de par
lar; es queixa de que aquí es pren
guin una pila d'acords i després no 
es compleixin, de que es presentin 
instàncies i no se'n dongui compte 
a l'Ajuntament, de que 

El Sr. Alcalde aixeca la sessió. 
, - r-vt . - t · ji - · ' t "•·>rtii'íttf·t/ ' i '^-·í'f * * 

El passat dijous tingué lloc en el 
Jutjat Municipal el judici de faltes 
corresponent a la denúncia formu
lada per l'Alcalde accidental se
nyor Ferrer i Puig contra quatre 
estudiants presumptes autors dels 

escàndols i irrevérències comesos 
dintre l'església de .Sant Anton 
Abat amb motiu de celebrar-s'hi 
les funcions religioses del Septe-
nari de la Verge dels Dolors. 

A la Casa de la Vila s'hi'presen
tà una munió d'estudiants pensant 
que podrien fer acte de presència 
al judici que devia tenir lloc, però 
no se'ls hi permeté l'entrada i mo
gueren tal escàndol que els guar
des que allí hi havia els obligaren, 
a retirar-sc. 

Sembla que aquets senyors estu
diants s'hagin volgut convertir en 
dominadors de tot lo nostre. Quasi 
ne fan un xic massa i convindria 
que l'autoritat posés correctiu als 
escàndols que promouen a tot 
arreu. 

Seguidament se celebrarà una 
missa. bft3o Jn'jü'yo 

* « i 

* 
* * Segons circular inserta en el Bo-

letin Oficial d'aquesta província, 
el pròxim dissabte, dia 3 de Maig, 
tindrà lloc en la Comissió Mixta de 
Reclutament la vista i fallo dels 
expedients de quintes corresponent 
a aquesta vila. Per tal motiu deu
ran traslladar-se a ciutat bon nom
bre de moços que han d'ésser re
coneguts. 

* 
* * El passat dijous visità aquesta 

vila en Comissió del servei i amb 
relació a la vaga dels telefonistes, 
l'il·lustrat Comandant d'enginyers 
Sr. Martorell. 

• * 
A la Junta del Cens electoral de 

aquesta vila hi han exposades les 
llistes d'inclusions i exclusions de 
electors, quines llistes han de regir 
en les primeres eleccions que se 
celebrin. 

Ho fem avinent per si a nostres 
conveïns els interessa, a l i d'in
cloure-hi els seus noms els que nò 
hi sien, tenint temps per a fer-ho 
fins el dia 5 del pròxim Maig. 

R E L I G I O S E S 

Demà sortirà de l'església parro
quial de Sant Anton Abat la pro
cessó del Combregar General, quin 
curs a seguir és el següent: Sortida 
de l'església al carrer del Mig, Pla
ça Mercat, Comerç, Sant Gregori, 
Plaça de les Neus, Aigua, Santa 
Agna, Estudis, Sant Magí, dirigint-
se al Sant Hospital, Rambla de Sant 
Josep, Major, Campanar i de retorn 
a la mateixa església. 

A l'església dels Joscpets s'hi ce
lebrarà una festa dedicada a la 
Verge de Montserrat, a càr rec de 
la Confraria del mateix nom aquí 
establerta, amb els cultes següents: 

A les deu. Ofici solemne i segui
dament Novena a la Verge. 

A la tarda, a dos quarts de sis, 
Rosari cantat per un nutrit chor 
de distingides damisel·les de la 
bona societat vilanovina, sermó 
pel reverent Dr. D. Jaume Valls, 
pàrroco de Sant Francisco, de Ta
rragona, cant de la Salve Montse-
rratina i Virolai . 

És una festa tradicional vilano
vina i que atrau a aquell temple 
nombrosa concorrència de fidels i 
és de preveure que aquest any tam
bé serà forsa concorreguda dita 
funció. 

* * * 
Tractant-se d'un fill d'aquesta 

vila, l ' l i t re . Armanyà, no podem 
' men3's qüe ressenyar en termes ge

nerals la festa que va celebrar-se 
el passat diumenge a la parroquial 
església de la Gel t rú , de quina 
parròquia l'Arquebisbe Armanyà 
n'era fili, amb motiu de la inaugu-
ració de la làpida que fou col·loca
da al baptisteri on fou batejat tan 
il iustre geltrunenc. 

Aprofitant aquesta solemnitat, al 
matí foren batejats els germans 
Mercè i Salvador Bertràn i Pons, 
de vuit anys la primera i any i mig 
el segon, havent sigut apadrinada 
la nena pel distingit senyor D. Jau
me Riba i Raldiris. La nena Mercè 
rebé també per primera volta a 
Jesús Sagramentat. 

Aquesta cerimònia, que, revestí 
gran solemnitat, fou presenciada 
per nombrosa concorrència. A les 
deu va celebrar se l'Ofici solemne, 
al que hi assistí el Sr. Comandant 
del Regiment de Trevifío, Sr. Jutge 
municipal, el regidor Sr. Puig i 
Font, descendents de la família 
Armanyà i altres distingides per
sonalitats. 

V a predicar el Mol t I l · l u s t r e 
Dr. D. Isidre Gomà, canonge de 
la Seu tarragonina, qui amb gran 
eloqüència, puix hem de confessar 
que és un orador de fama, va ex
plicar el significat del baptisme en 
relació a la Pasqua, posant exem
ples de les costums dels primers 
temps del cristianisme per a de-
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mostrar que cl baptisme és l'entra
da de l'home a l'estat de gràcia . 

Aís convidats se'ls obsequià des
prés amb uri refresc a la casa rec
toral. 

La funció de la tarda resultà ad
mirable per l'aspecte del temple 
parroquial que estava notablement 
il·luminat i per la nombrosa con-
corrència que l'omplia a vessar. 

El canonge Gomà pronuncià un 
panegíric de l'Arquebisbe Arma
nyà considerant les seves obres im
mortals baix el punt de vista reli
giós, literari, científic, econòmic i 
social, quin sermó fou elogiat per 
persones il·lustrades que es troba
ven en aquell temple, després de 
qual panegíric els allí presents no 
pogueren menys que admirar àl 
Bisbe Armanyà com a un talent 
privilegiat desconegut podem dir 
fins ara. 

Seguidament el Rvnt. Sr. Rector 
d'aquella parròquia D. Anton v i la 
va descobrir la monumental làpida 
dedicada a l'Arquebisbe Armanyà 
i pronuncià amb frases poètiques 
un discurs donant les gràcies a les 
autoritats, als descendents de la 
família Armanyà, als PP. Escola
pis, al clero parroquial, a l'arqui
tecte senyor R à f o l s , ^ l'esculptor 
senyor Arnàez i a tots els allí con
gregats per haver fet acte de pre
sència en una' festa tan simpàtica 
i tan vilanovina. 

Amb un jVisca Armanyà! i jVis-
ca la culta Vilanova i Geltrú! va 
acabar-se aquesta patriòtica festa 
que per ésser tan vilanovina hem 
tingut gust en fer-ne esment, i 
diem vilanovina perquè es tracta 
d'un compatrici nostre a qui no 
podem negar nostre homenatge. 

* • * 
Demà, a les quatre de la tarda, 

reunió de l'Apostolat de la Geltrú 
en el lloc de costum. 
* J ' ' h j • * • 

Dimarts, a dos quarts de vuit, en 
l'església de Sant Anton, devoció 
mensual a Sant Francisco de Sales. 
• ' * * * ~ , < 

Dimarts, a la capella del Santís
sim, de Sant Anton, de set a deu, 
misses en sufragi de l 'ànima de 
D. Joan Nadal i Barceló. Les dues 
últimes seran amb ofertori. 

• * * » . 

FI pròxim dimecres, comença
ment del mes de Maria en totes les 
parròquies i capelles de Religiosos. 

C * • * 

El dissabte, a -l'església de Sant 
Anton i a dos quarts de vuit del 
matí , la Congregació dels Dolors 
tindrà Comunió general, i a la tar
da, a les sis, exercicis. 

* * * 
El dissabte propvinent sortiran 

de nostres esglésies parroquials les 
processons de la Santa Creu per a 
la benedicció del terme. 

Crònica de Sant Pere de Ribas 

|HA MORT MOSSÈN ANDREU! 
Després d'una malaltia que va 

posar-lo en perill de mort ja en al
tres ocasions, aquest jorn la dalla 
malaurada va segar-li la vida d'un 
cop en mig d'un desconsol gran en
tre els veïns d'aquest poble per ell 
tan aimat. 

El Dijous Sant al matí rebé els 
Sants Sagraments amb aquella fer
vor de sant, amb aquell sentiment 
expressiu del qui aima lo més sant 
i diví, i a la sortida de la processó 
del temple parroquial, que eren les 
set del vespre, entrà en un estat 
afònic que l i durà tot el temps en 
que la santa cerimònia s'efectuà 
en els carrers del poble, i entreganl 
l'ànima a Déu, a les 8'10, en que la 
processó entrava al temple, rodejat 
de sa apreciable família i amics 
íntims de la casa, deixant en el 
major dels desconsols a la seva 
bondadosa mare i germana, i amb 
greu pesar als que l'havien acom
panyat en el transcurs de la seva 
malaltia. 

La nova va escampar-se arreu 
del poble, entristint a-tothom la 
mort de nostre bondadós Ecònom, 
qui tan franc s'havia mostrat sem
pre amb tots des del de més enlai
rada categoria fins al més pobre, 
al de més humil posició social, i 
en tan és aixís que dels llavis de 
tothom sortien paraules dè lloança 
envers Mossèn Andreu, sens que 
ningú n 'hagués barbotejat paraula 
de menyspreu. 

Nostre bon Ecònom era fill de 
Sant Andreu (Barcelona), i fou des
tinat an aquest poble en califat de 
Regent i en prengué posessió el dia 
de Corpus de l'any 1909, i nomenat 
Ecònom pel Novembre de 1917 per 
defunció del Rector en propietat 
Mossèn Pere Fernàndez Graell. 

Durant aquests déu anys havia 

demostrat. les seves dots privile
giades, les que son tantes i tan sin
gulars, que la meva ploma és in
suficient per a esbroçar-les, i en 
aquesta impossibilitat sols diré que 
Mossèn Andreu se capià dc tal 
manera les simpaties dels ribatans 
que bé podem dir que ningú tingué 
mai res que recriminar ni censurar 
la seva conducta perquè era inata-
cable. Com a Regent i últimament 
Ecònom se feu respectar i obeir, 
i la seva paraula doctrinal era es
coltada i els seus concells eren po
sats a la pràctica; com a sacerdot 
era fidel complidor del seu deure 
en son sagrat ministeri, amb aque
lla exactitud i puntualitat dignes 
d'elogi, i com a amic era franc i 
senzill amb els seus companys, però 
era també sever quan aquests ana
ven equivocats. 

Comptava 45 anys, però conser-
vaba les energies de la joventut 
palpablement demostrades en les 
diferents obres portades a terme 
en aquest poble, com és la Caixa 
Rural, l'Ateneu i la seva missió 
periodística que l i havia llevat al
gunes hores de dormir i reportat 
les consegüents molèsties i disgus
tos soferts amb aquella resignació 
cristiana pròpia d'ell. 

La prova més palpable de l'afec-
te que l i tenia el poble de Ribas va 
ésser a l'acte de l'enterrament que 
tingué lloc el passat divendres, a 
les sis de la tarda. Fou una verda-
dera manifestació de dol mai vista 
en aquest poble. En dit acte hi ve-
gèrem representades totes les clas
ses socials que integren aquesta 
localitat. 

L'ordre de la manifestació era 
el següent: després de la creu pa
rroquial seguien els alumnes de 
l'escola de Sant Pere que dirigeix 
D. Emili Picó; alumnes de les es
coles nacionals que dirigeixen els 
mestres D. Josep Ramos i D. V i 
cens Alcalà; alumnes de l'Escola 
Nacional íjuina mestra és la senyp-
reta Teresa Bosch i les del col·legi 
de les Germanes de la Divina Pas
tora. 

Seguien les Associacions piado
ses, Apostolat, Conferències i F i 
lles de Maria, amb bon nombre de 
associades quines ostentaven les 
seves respectives insígnies. 

La banda de música que dirigia 
En Josep Rossell interpretà una 
marxa apropiada a Tacte fúnebre 
que es realitzava. 
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El fèretre portat a braços i al 
costat d'ell amb atxes hi anaven 
bon nombre de socis de l'Ateneu. 
La caixa moituòria, de les més lu
xoses, fou encarregada al fuster 
d'aquest poble D. Josep Almirall , 
sobre la qual hi havia una casulla 
i un calze com a símbol del sacer-
doci. Seguia el clero parroquial. 
Ajuntament en corporació i demés 
autoritats, la família del finat i 
nombrosos veïns, en els que hi ve-
gèrem representació de l'Ateneu, 
Centre Recreatiu, Centre Català, 
Caixa Rural, Castell de Ribas i E L 
VILANOVÍ, i altres que no recor
dem, de manera que hi havia re
presentat tot el poble des de la més 
humil a la més enlairada classe 
social. 

La comitiva recorregué els ca
rrers Nou, Plaça del Centre, pas
sant per davant de la Casa del Po
ble, de quina façana, en senyal de 
dol, s'encengueren els arcs, carrer 
de l'Ajuntament, Plaça de la Pun's-
sima Concepció, carrer de Sant 
Pere i Comerç, dirigint-se a l'es
glésia parroquial on el clero hi 
resà les absoltes acostumades i 
d'allí al cementiri. Tot el poble 
acompanyà al senyor Ecònom a la 
seva última estada i allí rendir-li 
l'últim tribut, i després de des-
cubrir-nos davant ses despulles i 
resar-li una oració retornàrem cap 
al poble tots compungits i recor
dant fets i boneses de nostre bon 
amic. Era ja cap al tard quan el 
sol anava a la posta i semblava ve
rament que nostre poble era em
bolcallat per un mantell gris que 
ens entristia. 

Amb motiu de tan trista nova en
drecem a la mare del finat Mossèn 

Ireu, D.a Maria Bonastre, vídua 
de Malgà, germans i demés família 
l'expressió de nostre sentiment, de
manant a Déu que els dongui una 
resignació cristiana per a soportar 
tan fort sotrac i als nostres llegi
dors una pregària en sufragi del 

.que fou nostre benvolgut Ecònom 
i excel·lent amic. iAl cel sia! 

El dissabte de Glòria, tal com 
haviem indicat en un de nostres 
nombres últims, sortiren les Ca
ramelles del Centre Català i unes 
altres que componien una* colla de 
casats i solters que ho feien bas
tant bé, majorment tenint en comp
te que cantaren per amor a l'art, 
això es, que no anaren a recollir 
absolutament res de ningú. 

Les del Centre Català tan per 
part del cant com per part dels 
músics se coneixia que els hi man
caven assatjos, no obstant tot anà 
bastant bé. 

El dilluns de Pasqua, a les sis de 
la tarda, les dugués colles de Ca
ramelles anaren a'cantar enfront 
de la Casa del Poble, havent acudit 
allí un nombrós públic. 

* * * 
El prop-passat diumenge tingué 

lloc en el camp de la pilota el pri
mer partit dels teams que estan 
anunciats amb el segon de Vila
franca i segon de Vilanova. 

El camp s'ómplí de gom a gom 
havent, la concorrència, aplaudit 
moltes jugades del club Vilafran-
quí, que si he de parlar amb tota 
ingenuïtat aquest va ésser el que 
es portà millor, havent quedat a 
tres tantos a favor d'aquest i un a 
favor del Vilanova. 

El Vilafranca als deu minuts de 
haver començat es retirà per una 
discussió d'una jugada. 

Segons el parer de persones au
toritzades i és també lo que a mi 
em sembla, convindria que una al
tre vegada se jutgés amb més im
parcialitat i no amb aquella ten
dència tan marcada a favor dels 
uns o dels altres, i això evitaria 
cap escàndol. 

* • * 
Els balls celebrats el diumenge 

i dilluns a la societat «L'Indepen
dència» es vegeren replens de ba
lladors i balladores, degut tal volta 
a que en aquestos dies sols funcio
nava aquest local de ball, resultant 
aixís insuficient. 

* * * 
El dimarts prop-passat volà al 

cel l'ànima de la tendre nena Josefa 
Güell Soler, primera poncelleta de 
nostre volgut amic l'industrial for
ner En Ramon Güell. 

Endrecem als seus afligits pares 
i demés família l'expressió de nos
tre condol. 

* * * 
El divendres prop-passat t ingué 

lloc en nostra església parroquial 
la festa de Sant Marc a càr rec de 
la Germandat de Sant Sebastià, 
havent-se celebrat a les deu un Ofi
ci solemne amb sermó que feu el 
reverent D. Joan Portella, vicari 
de la parròquia de Santa Maria de 
la Geltrú. 

E L CORRESPONSAL. 

Aquest nombre ha sigut revisat 
per la censura militar. 
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Gran liquidació de tots els genres de la 

CASA SABARTÉS 
per trasllat. 

També es venen els dos establiments: 
18 i 19 -:- Plaça de la Verdura -:- 18 i 19 


